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وزیــر صمــت گفــت: بیش 
از یک هزار و 420 واحد صنعتی و 
تولیدی در کشور که در سـال های 
اخیر راکد و تعطیــل بودند به 
چرخه تولید بازگشته اند. علیرضا 
رزم حسینی در سفر به اردبیل، 
ستاد  پیگیری  با  کرد:  اظهار 
تسهیل در شهرک های صنعتی 
مجموع واحدهای تولیدی راکد 
و غیرفــعال شناسایی شده و 
به تدریج در مرحله ورود به چرخه 
تولید هستند تا زمینه اشتغال 24 
هزار نفر در این واحدها فراهم 
آید. او خاطرنشان کرد: در استان 
اردبیل نیز در سال جهش تولید، 
48 واحد صنعتی راکد به چرخه 
تولید بازگشته و زمینه اشتغال 
فارغ التحصیلان بیکار در استان 
اردبیل فراهم آمده است. وزیر 
صمت افزود: تمام اهداف جهش 
تولید در بخش صنعت و معدن 
در کشور اجرا و عملیاتی شده و 
ما گام های موثرتری را در تحقق 

شعار سال برداشته ایم.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: تا 
کنون ۵00 هزار هکتــار از اراضی 
کشــاورزی در سراسر کشور به نفع 
کشاورزان، رفع تداخل شده است. 
کاظم خاوازی، در جریــان بازدید 
از یک واحد گلخانــه ای تولید نهال 
پسته در فاز یک شهرک گلخانه ای 
آوه از توابع شهرستان ساوه، اظهار 
کرد: یکی از موضوعاتی که در حوزه 
باغبانی کشور دچار ضعف هستیم 
تهیه نهال ســالم و خوب اســت تا 
کشاورز بتواند سالیان متمادی با این 
نهال مانوس شود و حداکثر عملکرد 
در تولید محصول را داشته باشد. او از 
گیاه پسته به عنوان یکی از گیاهان 
بســیار مهمی یاد کرد که منشا ارز 
قابل توجهی برای بخش کشاورزی 
است و گفت: نهال ها از منابع مختلفی 
تهیه می شود و با وجود نظارتی که 
در تولید نهال صورت می گیرد، اما 
انتظارات بخش کشاورزی کشور را 

برآورده نمی کند.

وزیر نیرو گفت: با اجرای برنامه ۱80 
روز پایانی کار دولت، طرح های بیشتری 
در ابتدای سال۱400 به بهره برداری 
خواهد رسید. به  گزارش وزارت نیرو، 
رضا اردکانیــان در حاشــیه افتتاح 
پروژه های صنعت آب و برق اســتان 
یزد، اظهار کرد: در هفته چهل وچهارم 
پویــش #هرهفته_الف_ب_ایــران 
قطار این پویش به ایستگاه استان یزد 
رسیده است. هر چند وعده ما از ابتدای 
ســال تا کنون در مجموع 2۵0 پروژه 
بود، اما 2۹4 پــروژه بزرگ و مهم را در 
بخش های مختلف آب، برق و فاضلاب 
با سرمایه گذاری ۶۶ هزار میلیارد تومان 
به بهره برداری رساندیم. او با بیان اینکه 
در استان یزد ۳۹0 میلیارد تومان پروژه 
با حضور معاون اول رئیس جمهوری 
افتتاح شــد، گفت: این طرح ها شامل 
ســد مخزنی هرات، مخزن 20 هزار 
متر مکعبی مرور، دو خط آب رســانی 
به شهرســتان های میبد و اردکان و 
یک خط 2۳0 کیلوولــت در منطقه 

ابرکوه است.

یادداشــــت

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

9900000 10000000 سکه تمام بهار قد    یم

10200000 10360000 سکه تصویر امام

5900000 6000000 سکه نیم بهار

3700000 3850000 سکه ربع بهار

2100000 2250000 سکه یک گرمی

920358 1009968 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

1208/60 0/10 کل

315/27 0/10 قیمت

781/25 0/09 بازار اول

2800/25 0/12 بازار د    وم

1759/73 0/17 صنعت

46/55 0/08 30 شرکت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مرکزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

5003 5102 یورو اروپا

5810 5910 پوند     انگلیس

3319 3910 د    لار کاناد    ا

3228 3321 د    لار استرالیا

557 560 لیر ترکیه

خود   رو / قیمت کارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

95426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

92928000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

597000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

خبــــر
رقم پرداخت وام ازدواج

ایسنا: مدیرعامل بانک ملی ضمن تشریح 
وضعیت واگذاری اموال مازاد این بانک، گفت: 
از ابتدای سال ۱۳۹۹ تا پایان هفته نخست 
اسفند ماه، بیش از ۱0 هزار و ۶00 میلیارد 
تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت 
شده است که این رقم در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته بیش از 4۶ درصد افزایش را نشان 
می دهد. محمدرضا حسین زاده اظهار کرد: در ۱۱ 
ماه نخست سال جاری بیش از ۱4۱ هزار و ۱00 
میلیارد تومان تسهیلات به بخش های مختلف 
اقتصادی پرداخت شده است. او افزود: همچنین، 
تا ۹ بهمن ماه سال جاری، حدود ۱2 هزار و ۳00 
میلیارد تومان تسهیلات مرتبط با کرونا پرداخت 
شده است که بیش از هشت هزار و ۱00 میلیارد 
تومان از این مبلغ متعلق به یارانه بگیران بوده 
و مابقی به کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا، 
حمل ونقل درون شهری، حمل ونقل برون شهری 

و مخارج مستاجران تخصیص یافته است.

گاز در زمستان کم  نیامد
آرمان ملی: معاون وزیر نفت در امور گاز 
اعلام کرد که شرکت ملی گاز ایران وظیفه خود 
را در زمینه تأمین و انتقال پایدار گاز در زمستان 
۹۹ به خوبی انجام داده است. حسن منتظرتربتی 
در آخرین نشست سوخت زمستانی این شرکت، 
ضمن قدردانی از همه کارکنان حوزه تأمین، 
پالایش، انتقال و توزیع گاز طبیعی، عبور همراه 
با آرامش از زمستان ۹۹ را نتیجه تلاش گروهی 
و همت مضاعف کارکنان شرکت ملی گاز ایران 
دانست. او گفت: آرامش موجود در جامعه در 
فصل زمستان به واسطه مدیریت خوب انجام شده 
در صنعت گاز، برنامه ریزی مناسب، تلاش مضاعف 
و استفاده از تجربه اندوخته شده در این شرکت 
در کنار اعتماد و همدلی مدیران به دست آمد 
و با اینکه میانگین دما به نسبت پاییز و زمستان 
۹8، افت وخیز بیشتری داشت و مصرف گاز در 
بخش های مختلف افزایش یافت، اما هیچ مشکلی 

در تأمین و عرضه گاز به وجود نیامد.

علت کاهش بهای خودرو 
ایلنا: نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
خودرو اظهار کرد: بازار خودرو دوباره دچار رکود 
و کاهش قیمت شده است. ریشه کار کشور ما 
وابسته به دلار شده است؛ همه چیز به دلار 
بستگی دارد. اخیرا در مورد پول های بلوکه شده 
ایران در عراق صحبت شده، دوباره قیمت دلار 
به 24 هزار و ۵00 تومان رسیده و انتظار کاهش 
قیمت را در مصرف کنندگان به وجود آورده و 
قیمت ها با کاهش مواجه شده است. اسد کرمی 
درباره وضعیت بازار خودرو، اظهار کرد: با توجه به 
این شرایط، بازار خودرو راکد شده، به نوعی قفل 
است و هیچ خریداری در بازار نیست. وقتی بازار 
کمی جنب وجوش پیدا می کند مردم لباس تن 
خود را هم می فروشند تا ماشین، ملک، سکه، دلار 
یا هر کالای دیگری بخرند؛ ولی وقتی بازار راکد 
است اگر ۱0 درصد هم زیر قیمت عرضه شود هم 

خریداری ندارد؛ اینطور عادت کرده اند.

 خبرخوش به دارندگان 
حساب جوانان

آرمان ملی: مدیرعامل بانک مسکن درباره 
خبر خوش پایان سال به دارندگان حساب جوانان، 
اعلام کرد: براساس مصوبه جدید هیات مدیره 
بانک، نرخ سود تسهیلات حساب پس  انداز مسکن 
جوانان برای دوره بازپرداخت حداکثر پنج ساله، از 
۹ درصد به شش درصد کاهش پیدا کرد. محمود 
شایان افزود: نرخ سود تسهیلات پرداختی در قالب 
فروش اقساطی مسکن )اعم از خرید یا واگذاری 
سهم الشرکه ناشی از تسهیلات اعطایی مشارکت 
مدنی( از محل حساب پس انداز مسکن جوانان با 
مدت بازپرداخت به شش درصد کاهش یافت. 
نرخ سود شش درصدی برای تسهیلات مربوط 
به این حساب، ناظر به آن دسته از قراردادهای 
تسهیلاتی است که از تاریخ ۱2 اسفند سال ۹۹ 
و بعد از این تاریخ،  با مدت بازپرداخت حداکثر 
پنج ساله منعقد )ثبت قطعی قرارداد( می شوند. 

 تدوین برنامه های فراگیر مالی 
آرمان ملی: معاون امور بــانــکی، بیمه و 
شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
گفت: این وزارتخانه به پیروی از کشورهای 
گروه 20، پیاده سازی برنـــامه های فراگیر 
مالی را در دستور کار خود قرار داده و در حال 
تدوین آن هستیم.  عباس معمارنژاد در آیین 
امضای نخستین تفاهم نامه همکاری مشترک 
بین بانکی میان بانک دی و پست بانک ایران، 
افزود: بانکداری عاملی، اقدامی مهم در ارتباط 
با فراگیری خدمات و شمولیت مالی است که 
توسط پست بانک و بانک دی ارائه می شود. او 
اضافه کرد: فراگیری مالی در حقیقت به معنی 
ارائه خدمات بانکی، بیمه ای و بورسی در اقصی 
نقاط کشور با کمترین هزینه دسترسی و با کمک 
ابزارها و بسترهای دیجیتال است، به ویژه اینکه 
اکثر مشتریان بانک دی از خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران محسوب می شوند و این قشر می توانند 
از این خدمات برخوردار شوند. به گفته معمارنژاد، 
امروز در بانکداری دیجیتال از مفهوم اکوسیستم 
استفاده می کنیم؛ به این معنی که ذینفعان موجود 
در این اکوسیستم همه برای رسیدن به این هدف 
مشارکت و فعالیت می کنند و این مشارکت آنها را 

در رقابت قوی تر می کند.

خبـــر و نظــــر 

صحبت ها و تداوم سیاست هایی که بانک مرکزی در رابطه 
با کاهش نرخ ارز دنبال می کند، باعث شده آنهایی که طلا 
را به قیمت بالا خریده اند اقدام به فروش کنند و این حجم از 
فروشنده، خودش به علتی تبدیل شده که مجددا التهابی را 
در کاهش قیمت ایجاد کند؛ به همین دلیل مردم و آنهایی 
که طلا را با قیمت بسیار بالایی با امید به دست آوردن ارزش 
افزوده بیشتری خریداری کرده اند، همزمان با اینکه قیمت ها 
کاهش پیدا می کند و برای اینکه از این قافله جا نمانند و ارزان تر 
نفروشند، به دنبال فروش طلا و سکه و شاید هم ارز خود باشند. 
این چند عوامل در چند روز گذشته به همراه کاهش قیمت 
اونس جهانی طلا که به زیر ۱۷00 دلار رسیده است؛ باعث شده 
بازار در چند روز اخیر کاهش ۱۵ درصدی را به خودش ببیند. 
به نظرم با این برنامه ها و سیاست هایی که بانک مرکزی دنبال 
می کند شاید در چند روز آینده این وضعیت ادامه داشته باشد. 
زمانی که قیمت کاهش پیدا کند و بهای اونس جهانی طلا بالا 
بماند؛ ما شاهد تشکیل حباب در بازار داخلی خواهیم بود ولی 
به دلیل اینکه همزمان با کاهش قیمت طلا، اونس جهانی هم 
کاهش پیدا می کند، حباب هم خیلی کمتر تشکیل می شود. 
ادامه دار بودن روند کاهشی در بازار بستگی به سیاست های 
بانک مرکزی دارد به این دلیل که این بانک مرکزی است که 
سکه و ارز را به بازار تزریق می کند و اگر این سیاست ها ادامه 
پیدا کند و حجم پرداختی و واریزی آن به بازار اشباع شود، باید 
منتظر کاهش بیشتر قیمت ها باشیم، البته در روزهای پایانی 
سال با کامل شدن تسویه حساب ها، خودبه خود حجمی از 
تقاضا وارد بازار می شود که این تقاضا هم در بازار پوشش داده 
شده است. تا چند وقت پیش این تحلیل را داشتم که قیمت 
هر گرم طلا به یک میلیون و ۵0 هزار تومان تا یک میلیون و 
۱۵0 هزار تومان در شب عید برسد ولی باید از تحلیل خودم 
عقب نشینی کنم، چراکه فکر می کنم این روند تا شب عید ادامه 
داشته باشد. متاسفانه در موضوع ساخت مسکوکات طلا هیچ 
تقاضایی وجود ندارد و در واقع بازار بسیار فقیر بود و در نهایت 
ثبت سفارش هم از بازار نداشته ایم و وضعیت بازار تولید طلا 
برای تولیدکننده بسیار تاسف بار است. این نکته را هم باید 
اشاره کرد که به نظر نمی رسد قیمت سکه به زیر ۱0 میلیون 
تومان برسد و می تواند در این مرز نوسان داشته باشد چراکه 
کمتر از این صرفه اقتصادی ندارد؛ البته اگر دلار کاهش قیمت 
بیشتری داشته باشد طبیعتا این احتمال وجود دارد که بهای 
سکه به زیر ۱0 میلیون تومان برسد ولی در غیراین صورت این 

اتفاق نخواهد افتاد.

تداوم روند کاهشی بازار طلاوسکه

 بعد از آن بود که نمایندگان با هدف محکم کاری 
در اخذ مالیات از اینفلوئنسرها، سازمان امور 
مالیاتی را مکلف کردند که ظرف دو ماه از لازم الاجرا 
شدن این بند دستورالعمل اجرایی مربوط به اخذ 
مالیات از درآمدهای کاربران حرفه ای رسانه های 
کاربرمحور از محل تبلیغات را تهیه و به تایید وزیر 
اقتصاد و امور دارایی برساند. حال، روز گذشته 
امیدعلی پارسا- رئیس سازمان امور مالیاتی- با 
بیان اینکه اخد مالیات از اینفلوئنسرها ایده خوبی 
است، گفته که »موافق اجرای آن با رعایت انصاف 
هستیم.« برآوردهای انجام شده نشان می دهد که 
این صفحات در سال ۱000 میلیارد تومان درآمد 
دارند. البته این برآورد بر اساس محاسبات قیمت 
استوری و تعداد آن و غیره بوده است. در همین 
زمینه، عبدالرضا نوروزی- نایب رئیس کمیسیون 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق بازرگانی- در 
گفت وگو با ایلنا،  اظهار کرد: »این طرح هنوز در 
شورای نگهبان تایید نشده است. در واقع یک 
موضوع کلی طرح شده که اینفلوئنسرهایی که 
بیش از ۵00 هزار فالوئر داشته باشند مشمول 
مالیات می شوند. ذیل این موضوع کلی هنوز بحث 
جدی  مطرح نشده و اعتراضات زیادی نیز از طرف 

اینفلوئنسرها انجام شده است.« 
سازوکار اخذ مالیات

 

رئیس سازمان امور مالیاتی درباره سازوکار اخذ 
مالیات از اینفلوئنسرهای فضای مجازی با بیش از 
۵00 هزار دنبال کننده و تعیین تکلیف موضوعاتی 
مانند صفحات غیرحقیقی و طرفدار یک شخص و 
... اظهار کرد: اخذ مالیات از اینفلوئنسرهای فضای 
مجازی پیشنهاد نمایندگان مجلس است و دولت 
این پیشنهاد را نداده، اما این موضوعات از جمله 
احراز هویت مالکان صفحات اینستاگرامی یا اینکه 
نحوه اخذ مالیات از صفحات طرفداران یک شخص 
که نسبت به انجام تبلیغات اقدام می کنند، مورد 
بحث است، در آیین نامه اجرایی باید این موضوعات 
به گونه ای تنظیم شود که قابل اجرا باشد. او با بیان 
اینکه اخذ مالیات از اینفلوئنسرها ایده خوبی است 
اما اجرای آن به گونه ای که انصاف و کارایی رعایت 
شود، باید در آیین نامه به دقت دیده شود، ادامه 
داد: موافق این ایده هستم چراکه فرقی نمی کند 
که منشا درآمد چه باشد، از حدی بالاتر از حداقل 
معیشت باشد باید مشمول مالیات شود. او همچنین 
با اشاره به آخرین اقدامات در بحث اخذ مالیات از 
خانه های خالی و موضوعاتی مبنی بر مبهم بودن 

دیتاهای ارائه شده از سوی وزارت راه وشهرسازی، 
گفت: طبق قانون و تقسیم کاری که انجام شده، 
شناسایی و تشخیص خانه های خالی بر عهده 
وزارت راه وشهرسازی است و سازمان امور مالیاتی 
بر اساس نتیجه کار این وزارتخانه، قانون مالیات 
را به اجرا می رساند. پارسا افزود: با کلاس چک 
اطلاعات مختلف یک واحد خالی تشخیص داده 
می شود. سازمان امور مالیاتی مجری لیستی است 
که وزارت راه وشهرسازی آن را به عنوان خانه های 
خالی ارائه می دهد. او با بیان اینکه اجرای خانه های 
خالی عملا در بودجه ۱400 دیده می شود، گفت: 
با این قانون که امسال در مجلس تکرار شد و نوع 
قانون که نوشته شده، باید چهار ماه در سال خانه 
خالی باشد که مشمول مالیات شود. رئیس سازمان 
امور مالیاتی در پاسخ به این سوال که اولین مالیات 
از خانه خالی چه زمانی اخذ می شود، اضافه کرد: 
با توجه به قانون، عملا وصول مالیات از خانه های 

خالی از مرداد ماه سال ۱400 آغاز می شود.   
ارائه پرونده تخلفات مالیاتی 

 

هر ساله حجم عظیمی از فرار مالیاتی در اقتصاد 
ایران مشاهده می شود، در همین ارتباط سازمان ها 
و نهادهای مربوطه اقداماتی به منظور مسدود 
کردن منافذ بروز تخلفات مالیاتی انجام می دهند 
تا در شرایطی که اقتصاد کشور با انواع تحریم ها 
مواجه است بخشی از درآمدهای ازدست رفته از 
محل اخذ مالیات جبران شود. در همین زمینه، 
دیروز خبری منتشر شد منبی بر اینکه بانک 
مرکزی ارتباط بانکی حدود 2/۵ میلیون کارتخوان 
و درگاه پرداخت اینترنتی غیرفعال را قطع و 
اطلاعات 4/۷ میلیون دستگاه دیگر را به سازمان 
امور مالیاتی ارائه کرد. این نهاد بر اساس ماده ۱۱ 
قانون پایانه های فروشگاهی نسبت به ساماندهی 
دستگاه های کارتخوان و درگاه های پرداخت 
الکترونیکی اقدامات مهمی انجام داده و روند این 
عملیات با همکاری سازمان امور مالیاتی ادامه 
دارد. بنا بر اعلام معاونت فناوری های نوین بانک 
مرکزی، تاکنون اطلاعات چهار میلیون و ۷00 
هزار کارت خوان و درگاه پرداخت که پیش از این در 
سامانه مودیان مالیاتی ثبت نشده بود پس از تکمیل 
و صحت سنجی اطلاعات برای تشکیل پرونده 
مالیاتی به سازمان امور مالیاتی ارائه شده است. 
همچنین زیرساخت های فنی و مقرراتی لازم نیز 
به گونه ای فراهم شده که از بیستم دی ماه گذشته 
هر متقاضی جدید ترمینال پرداخت ابتدا ملزم 
به تشکیل پرونده مالیاتی است و روال تخصیص 
ترمینال به متقاضی جدید تنها پس از ثبت نام در 
سامانه و دریافت کد رهگیری ادامه خواهد یافت. 
علاوه بر این دو میلیون و ۱00 هزار کارتخوان و 
درگاه پرداخت اینترنتی غیرفعال یا کم تراکنش نیز 

که فاقد پرونده مالیاتی بودند، قطع شدند. 

آرمان ملی-فریبا نهاوندی: پنجم اسفندماه، نمایندگان مجلس در ادامه بررسی لایحه 
بودجه 1400 در کمیسیون تلفیق، تصویب کردند که درآمد کاربران فضای مجازی دارای 
بیش از 500هزار دنبال کننده از محل تبلیغات مشمول مالیات بر درآمد خواهد بود. 
محمدحسین بحرینی- عضو کمیسیون اقتصادی مجلس- نیز به عنوان پیشنهاددهنده 
این بند،  در این باره توضیح داد: »در حال حاضر بخشی از کسب وکارها در فضای واقعی 
نیست و در فضای مجازی انجام می شود که این امر فرصت خوبی برای توسعه دولت 
الکترونیک و کسب وکارهای مجازی به شمار می آید. در این بین برخی از کسب وکارها 
در فضای مجازی شکل خاصی پیدا کرده و تعداد کاربران برخی از آنها نجومی شده 
است. اینفلوئنسرهایی هستند که تبلیغات گرفته و درآمدهای غیرمتعارفی از تبلیغات 
به دست می آورند.« بحرینی در ادامه تاکید کرد که »این قانون فقط برای صفحات و 
کانال هایی با بیش از 500 هزار کاربر است و شامل همه کسب و کارها در فضای مجازی 
نمی شود. هدف، کانال ها و صفحاتی هستند که بستری برای گرفتن تبلیغات ایجاد 
کرده و درآمد زیادی هم دارند و بعضا پشت آن یک سلبریتی یا افراد دیگری هستند.«

    تشکیل پرونده برای بیش از 4میلیون کارتخوان بی هویت

درآمد 1000 میلیاردتومانی صفحات پرکاربر؛

مالیات از اینفلوئنسرها عبادا... محمدولی
کارشناس صنعت طلا و جواهر

آرمان ملی-سوسن یحیی پور: عبدالناصر 
همتی- رئیس کل بانک مرکزی- دیروز با انتشار 
یادداشتی در صفحه اینستاگرام خود نسبت 
به انتشار پول پر قدرت و رشد نقدینگی در 
سال ۱400 از ناحیه بودجه هشدار داد! امروز 
نقدینگی سرگردان در اقتصاد ایران که هر روز 
سر از یک بازار جدید در می  آورد، به یک پدیده 
منفی بدل شده است، چراکه به گفته برخی 
اقتصاددانان هرچند نقدینگی به خودی خود 
پدیده ای منفی تلقی نمی شود و می تواند به 
رونق اقتصادی بیانجامد اما زمانی که بین رشد 
نقدینگی و رشد اقتصادی رابطه ی منطقی برقرار 
نباشد، درصورتی که نقدینگی بیش از رشد باشد، 
حاصلش تورم و افزایش قیمت ها خواهد بود. 
آمارهایی که در خصوص رشد نقدینگی طی 

روزها  و ماه های گذشته نیز منتشر شده، به شدت 
نگران کننده است. اخیرا، مهرداد بذرپاش- 
رئیس کل دیوان محاسبات کشور- از رشد ۵20 
درصدی نقدینگی در هشت سال اخیر خبر داده 
است. او گفته »دست اندازی به منابع بانک مرکزی 
باعث رشد پایه پولی و به تبع آن رشد نقدینگی 
می شود.« افزون بر این، نقدینگی در پایان دی ماه 
امسال به رقم سه هزار و 2۱۶ هزار میلیارد تومان 
رسید؛ رشد نقطه به نقطه نقدینگی در این ماه در 

شش سال گذشته بی سابقه بوده است. 
همتی هشدار داد!

 

رئیس کل بانک مرکزی اظهار کرد: درحالی که 
مجلس محترم همزمان درصدد تصویب طرحی، 
برای اصلاح ساختار اداره بانک مرکزی، با هدف 
تقویت استقلال و نیز پاسخگویی بیشتر بانک 

مرکزی است، اعداد و ارقام بودجه مصوب و 
تبصرہ های متعدد آن دربرگیرنده احکامی برای 
تکلیف به بانک مرکزی و سیستم بانکی است که 
نتیجه آن می تواند انتشار پول پر قدرت و رشد 
نقدینگی باشد. در بخشی از یادداشت همتی 
آمده است: فارغ از محاسن و ایراداتی که می توان 
به محتوای بودجه گرفت، یک نکته مشخص شد: 
همه دولت ها و مجالس، به رغم انتقاد از رشد 
نقدینگی و تورم، حتی با پرچم اصلاح ساختاری 
بودجه، در نهایت به بودجه ای با توان رشد بالای 
نقدینگی رضایت می دهند.کنترل نقدینگی و 
تورم مهم ترین هدف بانک مرکزی است. باتوجه 
به امکان تشدید رشد نقدینگی از ناحیه بودجه 
کشور، یکی از راه های کنترل رشد نقدینگی نیز 
تشدید کنترل ترازنامه بانک هاست و این شاید در 
تناقض با تکالیف بودجه و همچنین برنامه خروج 
از رکود قرار گیرد. بانک مرکزی این انتظار را هم 
دارد که دولت و مجلس در مسیر کنترل نقدینگی 

و تورم پشتیبان بانک مرکزی باشند.

رئیس کل بانک مرکزی هشدار داد!

رشد نقدینگی از ناحیه بودجه در 1400

یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه به دلیل ریزش سهام، 
در حال حاضر سرمایه ای از بورس وارد بازار مسکن نمی شود، 
گفت: رکود بخش مسکن در سال آینده ادامه می یابد اما با این 
تفاوت که به دلیل اثرگذاری تورم مصالح ساختمانی بر واحدهای 
جدید، این بازار دچار رکودتورمی خواهد شد.  سعید آسویار اظهار 
کرد: یکی از علل رکود مسکن برگزاری انتخاباتی بود که بسیاری 
از فعالان اقتصادی به آن امید داشتند اما بعد متوجه شدند که 
تغییر افراد در آمریکا تفاوتی در بازار داخلی مسکن ما ایجاد 
نخواهد کرد. علت دیگر رکود، انتخابات آینده کشور خودمان 
است. ما انتخابات ریاست جمهوری و شورای شهر را پیش رو 
داریم که یکی از منظر تغییر قوانین اقتصادی و بالادستی حوزه 
مسکن و دیگری از منظر تغییر قوانین شهری مهم است. او افزود: 
بی تحرکی بازارهای موازی هم به تشدید رکود بازار مسکن منجر 
شده است. در حقیقت پولی از بورس یا طلا خارج نمی شود که 
وارد بازار مسکن شود. از طرف دیگر مردم برخی کالاها را با ارز 
گران قیمت خریداری کرده اند و حالا که نرخ ارز مقداری پایین 
آمده حاضر نیستند جنس خود را با قیمت های پایین تر تبدیل به 
پول کنند. این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه نبود نقدینگی 
در همه بخش ها باعث رکود بخش مسکن شده است، گفت: 
برخی سیاست های دولت و سفارش به نخریدن هم متقاضیان را 
دچار سردرگمی کرد. تیرماه سال گذشته وزیر راه و شهرسازی از 
متقاضیان خواست که مسکن خریداری نکنند تا قیمت ها پایین 
بیاید اما از آن زمان تا کنون قیمت ها حدود ۱۱0 درصد بالا رفته 
است. آسویار درباره پیش بینی از بازار مسکن در سال آینده، 
گفت: در سال ۱400 مسکن احتمالا از تورم نهاده های ساختمانی 
تاثیر می گیرد. هنوز نرخ مصالح ساختمانی در واحدهای در حال 
ساخت به عنوان محصولات آینده بازار مسکن بروز نیافته است. 
یعنی کسانی که زمین، عوارض و نهاده های ساختمانی را گران 
خریدند هنوز واحدهایشان تکمیل نشده و در صورتی که وارد بازار 
شود با قیمت های فعلی عرضه نخواهد شد. آهن در نیمه دوم سال 
جاری و سیمان در یک ماه گذشته شرایط ملتهبی را سپری کردند  
و به تبع آن ممکن است محصولاتی که پایه سیمانی و آهنی دارند 
بعد از عید افزایش قیمت داشته باشند. او با بیان این ادعا که 
کاهش قیمت مسکن بعید به نظر می رسد، تاکید کرد: رکودتورمی 
بازار مسکن در سال آینده ادامه می یابد. بعضی آقایان به این 
می گویند حباب در صورتی که حباب نیست؛ واقعیت بازار است. 
ادامه سیاست های انقباضی شهرداری تهران، قوانین سختگیرانه 
درباره عدم فروش تراکم، افزایش بی سابقه قیمت زمین در سال 
۱۳۹۹ و رشد قیمت مصالح ساختمانی در سال آینده خود را نشان 
می دهد. این کارشناس بازار مسکن گفت: این واقعیت را بپذیریم 
که جمعیت ایران افزایش یافته بدون اینکه برای زمین و مسکن 
آن فکری شده باشد. ضعف اصلی هم به سیاست های مسکن و 

شهرسازی برمی گردد.

پولی از بورس وارد مسکن نمی شود


